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Zasadnutie mikroregiónu Sinec-Kokavsko
V mesiaci november sa konalo zasadnutie Mikroregiónu Sinec-Kokavsko v obci Lehota 

nad Rimavicou v atmosfére už prichádzajúcich Vianoc. Opäť sa začínajú napĺňať posled-
né dni roku 2007 a začne sa nový rok 2008.

Pri tejto príležitosti Obec 
Lehota nad Rimavicou, Mik-
roregión Sinec – Kokavsko a 
MAS Malohont otvorili dňa 
20.11.2007 výstavu dekorá-
cií vianočných ozdôb v pries-
toroch Kultúrneho domu v 
Lehote nad Rimavicou, kto-
rá bola spojená s predajom 
vianočných gúľ. 
Výstavu slávnostne otvo-

rili predseda mikroregiónu 
JUDr. Pavel Struhár, pod-
predseda Ing. Ján Chromek 
a ďalší  prítomní členovia. 
Po otvorení výstavy pokra-
čovalo zasadnutie v pries-
toroch kultúrneho domu 
podľa vopred pripraveného 
programu.
 Ing. Oľga Maciaková, kto-

rá celé zasadnutie viedla, 
predložila návrh na spo-
lufinancovanie projektu 
podporeného Banskobyst-
rickým samosprávnym kra-
jom Príprava regiónu na 
pristup Leader – MAS Malo-
hont, ktoré bolo jednohlas-
ne odsúhlasené. Tento pro-
jekt prebieha v spolupráci so 
susednými mikroregiónmi 
Rimava a Rimavica a  Teplý 
Vrch. Spoločne sa ako regi-
ón, pripravujeme na prís-
tup Leader, kde sa budeme 
uchádzať o podporu straté-

gie MAS Malohont na Minis-
terstve pôdohospodárstva 
Slovenskej republiky. 
Manažérka mikroregiónu 

informovala o podanom pro-
jekte na Slovenskú agentúru 
životného prostredia do Pro-
gramu obnovy dediny 2008 
pod názvom Zvýraznenie a 
zviditeľnenie pozoruhodností 
MR Sinec-Kokavsko. Projekt 
sa zameriava na propagáciu 
a zlepšenie vzťahu verejnos-

ti k prírodným a vidieckym 
hodnotám územia. Ďalej 
hovorili o realizácii pre-
biehajúceho projektu tvor-
by propagačného materiálu 
a pripravovaných pracov-
ných stretnutiach aktívnych 
miestnych subjektov z úze-
mia MAS Malohont,  ktoré 
sa budú konať 5.12.2007 
v Hnúšti a 10.12.2007 na 
Teplom Vrchu.
Prítomní členovia spoločne pripravovali plán práce na 

rok 2008. Aj v budúcom roku 
sa zasadnutia budú konať 
každý mesiac v inej obci, 
ktorá je členom Mikroregió-
nu Sinec-Kokavsko. Raz to 
bude v Rimavskej Bani, ino-
kedy v Rovnom či Poproči. 
V letných mesiacoch plá-
nujú výstup a stretnutie na 
horizonte Lazu, Slopového a 
Pasiečky. Koncom budúceho 
roka kultúrne podujatie Zvy-
ky počas roka v Klenovci. 
Veríme, že sa nám všetky 

naplánované akcie a podu-
jatia podarí uskutočniť a 
tým prispieť aj  ku zlepše-
niu kvality života  v obci Kle-
novec, Mikroregióne Sinec– 
Kokavsko a MAS Malohont.

Milada Kochanová
Výstavu vianočných dekorácií a ozdôb si záujmom prezreli 
aj prítomní starostovia obcí z mikroregiónu

Náš mesačník Klenovské 
noviny pravidelne uverejňu-
je články, v ktorých je vyjad-
rená spokojnosť so životom 
v našej obci, ale súčasne 
sa objavujú aj kritické pri-
pomienky zo strany našich 
čitateľov. Keďže sa blíži 
koniec roka, požiadala som 
starostu obce JUDr. Pavla 
Struhára, aby na niektoré z 
nich reagoval. V tomto čís-
le to budú postrehy našich 
čitateľov, ktoré sme uverej-
nili v prvom polroku. 

KN: Pretože sa blíži zima, 
ako prvý som vybra-
la postreh z pera nášho 
pozorného občana, kto-
rý sa zamýšľal nad údrž-
bou priestranstiev v strede 
obce – námestia  a priľah-
lých komunikácií, ktoré 
sa v zimnom období môžu 
„...zmeniť na veľké klzis-
ko. Preto by sa vyžadova-
lo určiť zodpovedného pra-
covníka obecného úradu, 
ktorý by v prípade poľado-
vice zabezpečoval pravidel-

ný posyp aspoň najfrek-
ventovanejších prístupov 
chodníkov k obchodom, 
pošte, domovu dôchod-
cov.“

P.S.: Na túto pripomienku 
môžem povedať len toľko, 
že obec sa bude snažiť v 
zimnom období pravidelne 
zabezpečovať bezpečnosť 
pre chodcov na námestí a 
jeho priľahlých častiach.

KN: Ďalšia kritická poznám-
ka smerovala ku stavu 
cestnej komunikácie v 

Novej štvrti: „Obyvatelia 
tejto časti už asi ani neve-
ria, že niekedy príde čas, 
keď sa nebudú podkýnať 
na skalách, brodiť sa po 
vode v jamách...“

P.S.: Nová štvrť je priprave-
ná na riešenie už niekoľko 
rokov. Pripravené je sta-
vebné povolenie aj projek-
ty na riešenie pitnej vody, 
pretože tým treba začať, 
a to v náklade 8 miliónov 
korún.

O p ý t a l i  s m e  s a  s t a r o s t u

(dokončenie na str. 2)



*5. novembra starosta obce 
JUDr. Pavel Struhár roko-
val v Banskej Bystrici s ria-
diteľom Krajského školské-
ho úradu ohľadom riešenia 
havarijného stavu podláh v 
triedach ZŠ Vladimíra Mi-
náča v Klenovci. 

*6. novembra sa v Kokave 
nad Rimavicou uskutočnil 
seminár zameraný na úlo-
hy MAS Malohont, na kto-
rom sa zúčastnil starosta 
obce a podnikatelia v ob-
lasti vidieckeho turizmu zo 
severnej časti MAS.

*7. novembra sa staros-
ta obce JUDr. Pavel Stru-
hár zúčastnil na Okresnom 
úrade práce, sociálnych ve-
cí a rodiny v Rimavskej So-
bote zasadnutia výboru pre 
zamestnanosť.

*15. novembra rokoval sta-
rosta obce JUDr. Pavel 
Struhár za prítomnosti zá-
stupcov lyžiarov o rozvoji 
cestovného ruchu v lokalite 
Skorušina s riaditeľom re-
gionálnej rozvojovej agen-
túry v Banskej Bystrici Ing. 
Štefanom Repkom.

*19. novembra sa v zasa-
dačke Obecného úradu v 
Klenovci uskutočnilo stret-
nutie starostu obce JUDr. 
Pavla Struhára a zástupcov 
lyžiarov s vlastníkmi po-
zemkov v lokalite Skoruši-
na, na ktorom sa rokovalo 
o prenájme pôdy pre účely 
rozvoja lyžiarskeho športu 
v tejto oblasti.

*20. novembra sa v Lehote 
nad Rimavicou konalo za-
sadnutie mikroregiónu Si-
nec–Kokavsko, na ktorom 
sa zúčastnil starosta obce. 
Na stretnutí bol prerokova-
ný rozpočet a plán činnosti 
mikroregiónu na rok 2008.

*29. novembra sa v Kle-
novci uskutočnilo rokova-
nie zamerané na prípravu 
Klenovskej rontouky 2008 
a 30. ročníka Gemersko–
malohontských folklór-
nych slávností, na ktorom 
sa zúčastnili generálny ria-
diteľ Národného osvetové-
ho centra v Bratislave Ján 
Tazberík, starosta obce Pa-
vel Struhár, riaditeľ miest-
neho kultúrneho strediska 
Jaroslav Zvara, za Gemer-
sko–malohontské stredis-
ko v Rimavskej Sobote jeho 
riaditeľka Darina Kišáková 
a Stanislava Zvarová.

*30. novembra sa v zasa-
dačke Obecného úradu v 
Klenovci uskutočnilo riad-
ne zasadnutie Obecného 
zastupiteľstva.

                                (bh)
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Udialo sa ...
Najkrajším obdobím v prírode je jeseň. Aj človeka krášli striebristosť šedín, mozoľnatá 

ruka, modrá sakaľ oka, oddaný výraz tváre. Či múdrosť preveliká, plodnosť potomstva, 
farebnosť štebotavých vnúčat, úcta priateľov, obdiv okolia i obrovské skúsenosti.

Toto všetko sú znaky sta-
roby a o to viac si ich pripo-
míname s prvým jesenným 
vetrom, krásne sfarbenými 
listami na stromoch, ktoré 
nezbedný vietor zavial aj do 
nášho zariadenia DD a DSS 
Klenovec v mesiaci október 
– mesiaci úcty k starším. V 
tento mesiac v našom zaria-
dení je oveľa rušnejšie ako 
po iné mesiace. Prebiehali 
aktivity, ktoré preukázali, že 
aj keď máme svoj vek, máme 
záujem o pekné veci, hry, 
zábavu, kontakt so seberov-
nými ale aj s mladšou gene-
ráciou v obci.
V tento mesiac sa vyhlá-

sili okruhy tém, na ktorých 
sa naši klienti mohli priamo 
zúčastňovať podľa svojich 
záujmov. Boli to tieto akti-
vity:
- Tvorba ikeban a rôznych 

aranžmán na jesennú té-
mu – tu sa prejavili naše 
dámy so svojím vkusom a 
estetickým cítením, zručne 
zdobili košíky, tvorili obra-

zy, vystrihovali a kombi-
novali rôzne techniky.

- Príprava regionálnej zvyk-
losti, tu sa oprášil sta-
rý recept -  takzvaných 
boľastníkov, tu boli aktív-
ni všetci, čo mali zdra-
vé ruky, miesili, vaľkali a 
pražili krásne ruže. V tejto 
disciplíne sme si už pripo-
menuli aj Vianoce – peče-
ním a zdobením medo-
vníkov, ktoré boli veľmi 
krásne farebne zladené a 
nezabudli sme si pripra-
viť aj niečo na ochutnanie 
z nových receptov a to prí-
prava kávových zŕn, ktoré 
boli veľmi chutné.

Mesiac úcty k starším v domove dôchodcov

Obyvatelia Domova dôchodcov ani v seniorskom veku nestra-
tili nič zo svojej zručnosti a predstťavivosti

- Pre aktívnych krížovkárov 
bola pripravená súťaž lúš-
tenie krížoviek, a pri tej-
to aktivite sme si riadne 
preskúšali mozgové závi-
ty.

- Športové aktivity, boli tiež 
podľa záujmov, ako hod 
šipkami, hod loptičkou do 
terča, kartové hry – joker a 
sedma a nemôžme zabud-

núť na našich šachistov.
Týchto aktivít sa zúčastni-

li títo naši obyvatelia: P. Pia-
ter, D. Štefánik, M. Klimová, 
M. Fričová, Z. Parobeková, 
E. Ostricová, O. Kaputa, 
E. Brndiarová ml., V. Fell-
nerová, M. Vojenčiak, M. 
Jakub, M. Muchová, J. Ulic-
ký, M. Talánová, M. Pálová, 
M. Kamoďová, z 23 klientov 
nášho domova je to krásna 
účasť.
Takto pripravení a zocelení 

sme sa za odmenu zúčastni-
li dňa 31.10.2007 v Rimav-
skej Sobote Dňa seniorov, 
ktorý bol vyhlásený  a orga-
nizovaný pod záštitou BBSK 
a hlavným gestorom bol 
Ing. Milan Murgaš predseda 
banskobystrického samo-
správneho kraja. Tu bol pre-
zentovaný krásny kultúrny 
program so speváčkou Jad-
rankou a komikmi Kaise-
rom a Melušom sme strávili 
krásny kultúrny večer.
V tento krásny mesiac nás 

do DD a DSS prišiel  pozdra-
viť s úprimným slovom a 
sladkosťou  aj náš pán sta-
rosta JUDr. Pavel Struhár, 
ktorý všetkým poprial hlavne 
veľa zdravia a spokojnosti. 
A neobišli nás ani detičky s 
MŠ Klenovec, ktoré vystupo-
vali s krásnym programom 
len pre nás. Vrelá vďaka pa-
ni učiteľkám p. Mináčovej a 
Chudicovej.       
Ďakujeme, že môžeme 

prežiť jeseň ľudského živo-
ta, v spokojnosti, bez pocitu 
strachu a úzkosti zo samo-
ty, poukázať na možnosti 
predĺženia tvorivej aktivity a 
vitality aj vo vysokom veku.

Mgr. Katarína Zamborová
riaditeľka DD a DSS

Táto suma poukazuje na 
skutočnosť, že obec to nie je 
schopná zabezpečiť sama z 
vlastných zdrojov. Preto sme 
žiadali financie z rôznych 
fondov, jednak slovenských, 
ale aj z Nórskeho kráľovské-
ho fondu. Zatiaľ sme však 

neuspeli. Preto aj tento rok 
sme opäť podali žiadosť na 
enviromentálny fond. Uvi-
díme, či tento raz budeme 
úspešní. Ak nie, budeme 
reagovať na ďalšie výzvy. A 
čo sa týka komunikácie. Na 
všetky miestne komuniká-
cie je pripravený projekt v 
náklade viac ako 20 milió-

nov korún a čaká sa opäť na 
vhodné výzvy. Okrem toho 
sa pripravuje projekt rekon-
štrukcie cesty druhej triedy  
prechádzajúcej obcou, kto-
rá spolu s chodníkmi a iný-
mi podmienenými nákladmi 
bude v náklade minimálne 
60 miliónov korún.

(bh)

Opýtal i  sme sa starostu
(dokončenie zo str. 1)
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Klenovský Vepor je najvyš-
ší, najvýraznejší a najzná-
mejší vrch v západnej čas-
ti Slovenského rudohoria. 
Charakteristický je andezito-
vým vrcholom v nadmorskej 
výške 1338 m. Na andezi-
tových horninách vznikol 
miestami rozoklaný bralnatý 
reliéf. Vrch tvarom pripomí-
na ležiace prasa, vepra, čo je 
viditeľné najmä z diaľky.
Vrchol Klenovského Vepra 

poskytuje kruhový pohľad 
na dolinu Čierneho Hrona a 
oklité obce, ale aj na Sloven-
ské rudohorie, Nízke i Vysoké 
Tatry. Za prírodnú rezervá-
ciu bola oblasť Klenovské-
ho Vepra – o výmere 153,9 
ha – vyhlásená v roku 1964. 
Chránené územie zaberá 
severné a severozápadné 
svahy andezitového vrcholu 
a predstavuje cenné hodno-
ty z hľadiska flóry i fauny. 
Ide o komplex zmiešaných 
lesov so smrekom, jedľou, 
javorom horským, jarabinou 
vtáčou atď. Charakteristic-
ký je najmä bylinný porast, 

ktorý tvorí soldanka alpín-
ska, mlečivec alpínsky, hla-
váčik jarný a čučoriedka 
obyčajná. Na sutinách ras-
tie mačucha cesnačkovitá, 
kamzičník rakúsky, hviezdi-
ca hájna a iné.
Najrozsiahlejšie priesto-

ry v tejto časti Slovenského 
rudohoria pokrývajú lesné 
komplexy, a preto v nich pre-
vládajú živočíšne druhy cha-
rakteristické pre lesy. Tiché, 
málo rušné miesta praleso-
vitého charakteru podras-
tajú bylinami a krovinami, 
sú vzdialené od komuniká-
cií, preto poskytujú dobré 
životné prostredie pre naše 
veľké šelmy, akými sú med-
veď hnedý, vlk dravý a rys 
ostrovid. No dobré podmien-
ky tu našli aj kuna lesná a 
skalná, jazvec lesný a mač-
ka divá. Žiaľ najmä lasicovi-
té šelmy sú príčinou úbytku 
hlucháňa a jariabka. Z rati-
covej zveri v oblasti dominu-
je jelenia zver, nuž preto bol 
Klenovský Vepor vyhlásený 
za jeleniu oblasť J-19. Dob-

re sa tu však darí aj srnčej a 
diviačej zveri.
V zmiešaných lesoch s dob-

re vyvinutým nízkym pod-
rastom, rúbaniskami, hor-
skými lúkami, najmä v sedle 
Varty, žije tetrov hlucháň 
a jariabok hôrny, prirodze-
ne, v susedstve spevavcov 
a vtáčích dravcov. Ojedine-
le možno vidieť dokonca orla 
skalného, orla krikľavého, 
jastraba veľkého a jastraba 
krahulca. Najbežnejšie hniez-
diacimi dravcami sú myšiak 
severský, sova obyčajná, 
myšiarka ušatá, kuvik oby-
čajný, kuvik vrabčí. Čeľaď 
sokolovitých zastupuje sokol 
myšiar.
Podľa starej povesti je vraj 

pod skalou Klenovský Vepor 
ukrytý Jánošíkov poklad, 
strážený veľkým čiernym 
psom s ohnivými očami. A 
bralo Vepra sa otvára iba raz 
do roka, a to na svätého Já-
na, kedy možno vojsť do jas-
kyne a nabrať si z pokladu. 
Povesť o zlatom poklade však 
vytvára paralelu naozajstné-

Štátna pr írodná rezervácia  K lenovský Vepor
ho pokladu, vytvorenom v 
prírodnom bohatstve rastlín 
a krov, čo je výrazné najmä 
na jar a začiatkom leta, keď 
sa v oblasti rozloží bohatá a 
pestrá kvetena.
Na vrcholovej časti Baloc-

kých a Klenovských vrchov, 
východne od Klenovského 
Vepra, sa v nadmorskej výš-
ke 1050 m nachádza ďal-
šia prírodná rezervácia Kle-
novské blatá, spadajúca do 
ochranného pásma Murán-
skej planiny. Za rezerváciu 
bola vyhlásená až v roku 
1981, a to na rozlohe 4,6 
ha. Rozptýlene sa na hor-
skej lúčke vyskytuje smrek 
a vŕba, z nižších rastlín 
ploník obyčajný, rašeliní-
ky, jastrabník pomarančo-
vý, vrbovka kuričkolistá, 
soldanelka alpínska, fial-
ka močiarna atď. Z malých 
živočíchov je známy hraboš 
močiarny, jašterica živoro-
dá, z vtákov drozd kolohrivý, 
jariabok hôrny a ďalšie.

Anton Poláčik
člen výboru PZ Klenovec

V dňoch 23. a 24. novemb-
ra 2007 Gemerské osvetové 
stredisko v Rožňave, Obec 
Slavošovce a mesto Rožňa-
va organizovali 13. ročník 
Slávností zvykov a obyča-
jí Gemera-Malohontu, pod 
názvom Rok na Gemeri. Prvý 
deň slávností sa konal v obci 
Slavošovce,  kde program 
Z kasny do priaškrinka bol 
venovaný prezentácii osob-
ností Gemera. Po prvýkrát 
bol tento program venova-
ný rodinám, ktoré sa venujú 
tradičnej a ľudovej kultúre. 
V programe sa predstavili 
rodina Birkovcov z Rakovni-
ce, Laliková zo Slavošoviec 
a hosťujúcou rodinou bola 
Zvarovcov z Klenovca so svo-
jimi hosťami.
Na podujatí sa zúčast-

nil i starosta obce Klenovec 
JUDr. Pavel Struhár, ktorý 
predstavil účastníkom sláv-
ností folklórne dianie v našej 
obci. Náš región reprezento-
vala i riaditeľka Gemersko-

malohontského osvetového 
strediska v Rimavskej Sobo-
te Mgr. Darina Kišáková. 
Zvarovci si do svojho pro-

gramu  pozvali i hostí, kto-
rými boli Vladimír Petrinec, 
choreograf, spevák a tanečný 
pedagóg folklórneho súbo-
ru Rimavan z Rimavskej 
Soboty, heligonkári Jan-
ko Kožiak, Martin Kožiak a 
Miško Máliš a ľudová hudba 
folklórneho súboru VEPOR 
z Klenovca v zložení Ján 
Deme, Milan Oláh, Ján Oláh 
a Ondrej Radič. Ďakujeme 
im, že naše pozvanie prija-
li a boli ako jedna folklórna 
rodina.
Rodina Zvarovcov sa pred-

stavila ozaj v celej zostave 
a to Stanislava a Jaroslav 
s dcérou Luckou, Angelika 
a Ľubko so synom Andrej-
om a dcérou Katkou. Rodi-
nu Zvarovcov doplnila sest-
ra Zdenka so synmi Peťkom  
a Viktorkom. Všetci sú člen-
mi klenovských folklórnych 

kolektívov a tak nebol pro-
blém zostaviť ozaj zaují-
mavý a bohatý program, 
hodný reprezentovať nie-
len svoju rodinu, ale i svoju 
obec a región. Pristupovali 
k tomu  zodpovedne a pre-
cízne, odmenou im bol veľký 
potlesk divákov. Poďakova-
nie patrí celej rodine Zvarov-
cov za to, že neodmietli účasť 
na tomto podujatí a nedeľné 
popoludnia venovali stret-
nutiam rodiny pri ľudovej 
piesni. Veď takto sa práve 
naši starí rodičia stretávali v 
minulosti a bez pesničky sa 
to nikdy neobišlo. Dúfam, že 
aj deti budú mať na to pek-
né spomienky a nezostane 
len pri nich.
Na tomto podujatí nechý-

bal ani televízny štáb Sloven-
skej televízie Košice, ktorý 
si vybral do relácie KAPU-
RA našich heligonkárov. Ich 
vystúpenie bude odvysielané 
v decembrovom vysielaní.

(sz)

Dňa 22. novembra sa v 
Klube dôchodcov v Klenov-
ci zišli, tak ako po iné roky, 
jeho členovia na Ondrejov-
skom večierku, na ktorom, 
aj keď v miernom predsti-
hu, zablahoželali Ondrejom 
a pripomenuli si starodáv-
ne zvyky súvisiace s týmto 
menom. Všetkým prítom-
ným zaspievali Zuzana Med-
veďová a Anna Mlkvíková a 
o dobrú zábavu sa postaral 
klubový muzikant Daniel 
Doboš. Zuzana Madveďo-
vá a Anna Mlkvíková spolu 
zaspievali aj na prehliadke 
záujmovej tvorivosti senio-
rov – členov klubov dôchod-
cov nášho regiónu, ktorá sa 
konala v Kultúrnom dome 
v Rimavskom Brezove 23. 
novembra. V programe kle-
novských seniorov vystúpila 
s básňou Elena Bartová. Za 
svoje účinkovanie na tejto 
prehliadke Klub dôchodcov 
v Klenovci dostal ďakovný 
list, ktorý mu udelil Bansko-
bystrický samosprávny kraj, 
Gemersko – malohontské 
osvetové stredisko Rimav-
ská Sobota a Obecný úrad 
Rimavské Brezovo.

(bh)

Rok na Gemeri  v  S lavošovciach Klub dôchodcov



Posledné novembrové dni 
využili na svojich stretnu-
tiach členky Klubu dôchod-
cov v Klenovci na rozhovory 
o blížiacich sa Vianociach, 
o tom, čo treba ešte urobiť, 
čo upiecť a hlavne čím 
začať, aby najkrajšie sviat-
ky v roku boli také, ako 
majú byť. Keď sme pripra-
vovali recept pre toto číslo, 
zhodli sme sa so Zuzanou 
Medveďovou a Annou 
M l k v í k o v o u 
na tom, že 
zo všetkých 
v i a n o č n ý c h 
dobrôt ako 
prvé by sa 
mali upiecť 
medovníčky, lebo práve 
ich vôňa dokáže navodiť 
správnu sviatočnú atmos-
féru. 
Vianočné medovníky
Na prípravu medovníkov 

potrebujeme: 300 g hladkej 
múky, 125 g práškového 
cukru, 2 celé vajcia, 50 g 
rastlinného tuku Helia, 2 
polievkové lyžice medu, pol 
kávovej lyžičky sódy bikar-
bóny, 1 kávovú lyžičku 

mletej škorice, trochu podr-
vených klinčekov a anízu.
Do misy dáme naraz všetky 

prísady a nad parou z nich 
spracujeme cesto. Prikry-
té ho necháme odležať 24 
hodín na chladnom mie-
ste. Na pomúčenej doske 
ho vyvaľkáme na hrúbku 
1 cm a formičkami vykra-
jujeme medovníčky, ktoré 
poukladáme na vymastený 

a múkou vysypaný 
plech. Medovníky 
pečieme vo vopred 
vyhriatej rúre 
asi 15 minút. 
Upečené potieme 
r o z š ľ a h a n ý m 

celým vajcom. Po 
vychladnutí ich zdobíme 
bielkovou polevou. Na jej 
prípravu potrebujeme 1 celý 
bielok, ktorý vymiešame 
s 2 polievkovými lyžicami 
práškového cukru.
A ešte niečo. Medovníky 

podľa nášho receptu nie 
je nutné nechať odležať a 
čakať, kým zmäknú, pretože 
sú dobré a mäkké hneď po 
upečení.

(bh)

Pripúšťanie  král ikov v 
úž itkovom chove
Mnohí chovatelia králik-

ov chovajú 3 až 4 samičky 
a k nim jedného plemen-
ného samca. Sú však  aj 
takí, ktorí chovajú len 
jednu či dve samičky, tie-
to počas sezóny od fe-
bruára do októbra 4 až 5 
krát pripustia a odcho-
vajú od každej 20 až 
25 mláďat.
Rozsah ich chovu zá-

visí od možnosti 
získania objemo-
vých krmív (ce-
na a podobne). 
V takýchto cho-
voch je snahou 
vychovať krá-
likov maximálne ra-
cionálne s čo najlepším 
zužitkovaním krmiva. 
Využíva sa kuchynský 
odpad, napríklad suchý 
chlieb, šupky jabĺk, zemia-
kov, odpad zo zeleniny 
atď. Ako doplnok, hlavne 
pri odchove mláďat sa 
skrmujú králičie gran-
ule. Kŕmenie všetkých 
kategórií králikov granu-
lami zvyšuje náklady na 
jednotku produkcie (na 1 
kg jatočného králika).
Teda šetríme ako sa len 

dá. Niektorí chovatelia 
šetria až natoľko, že ne-
chovajú vlastného ple-
menného samca, ale 
chodia samičky pripúšťať 
k chovateľom, ktorí sam-
ca chovajú.
Patrím k chovateľom, 

ktorí sa nespoliehajú na 
susedov. To znamená, 
že plemenného samca si 

zabezpečím a pokiaľ 
nie je evidentné za-
morenie hemoragic-
kou pneumóniou 
(morom), nezistím 

svrab alebo ďal-
šie viditeľné 

ochorenie, samičky 
pripúšťam aj iným 

chovateľom, i na-
priek tomu, že som 

si vedomý, že risku-
jem.
Pri takomto postupe 

párenia sa často stáva, 
že chovatelia používajú 
príbuzenskú plemenit-
bu v rôznych stupňoch 
príbuznosti, čo je ne-
žiadúce. Pred pripus-
tením by sa mal vlast-
ník samičky presvedčiť, 
či samec nie je príbuzný 
so samičkou, ktorú mieni 
pripustiť.

Klenovské noviny 11/2007strana 4

Chovateľom králikov Z kuchyne našich starých 
mám

December
Podľa kalendára začína zi-

ma až koncom decembra. 
Ale už od začiatku mesiaca 
je v záhradke december ty-
pickým zimným mesiacom 
s najkratším dňom v roku. 
Teplota pôdy  klesá aj do 
väčších hĺbok, korene rast-
lín takmer zastavujú rast. 
Už je  zase rok za nami, ale 
aj ďalší pred nami.
Niektoré v minulosti dove-

zené dreviny, ktoré sa u nás 
aklimatizovali, ako sú napr. 
„zlatý dážď“, čerešne ale-
bo liesky, nereagujú na čas 
kalendárny a preto ich mô-
žeme  zo zimného spánku „ 
prebudiť“. Na Barboru (t.j. 
4. decembra) narezané ko-
náriky umiestnené vo váze 
s vodou v teplej miestnos-
ti nám do Vianoc rozkvitnú 
a sú príjemným  oživením 
nášho obydlia.
 Napriek tomu, že príroda 

odpočíva pod bielou perinou 

sú niektoré druhy kvetov, 
ktoré v tomto období kvitnú. 
Je to napr. čemerica, ktorá 
akoby počas celého roku ča-
kala na ochladenie, prípad-
ne aj sneh a potom začína 
kvitnúť.
Toto obdobie je vhodné na 

bilancovanie uplynulého ro-
ka a prípravy na rok nasle-
dujúci. To čo sa nám vyda-
rilo, to čo sme dopestovali 
nech sa zopakuje aj v nasle-
dujúcom roku, to čo sa nám 
nevydarilo, nech nás pobá-
da na odhaľovanie príčin 
nezdaru v pestovaní ovocia 
zeleniny a kvetov.
Počas dlhých zimných ve-

čerov by sme si mali dopĺňať 
odborné vedomosti z odbor-
nej literatúry a článkov v ča-
sopisoch. Veľmi prospešné 
je aj navzájom si odovzdá-
vať skúsenosti medzi pesto-
vateľmi.  Keď už príde jar, 
tak na  to nebudeme mať 
jednoducho čas. Snažme sa 

oboznámiť s novinkami od-
rôd vhodnými na pestova-
nie v našej záhradke. Nie je 
to s toho dôvodu, že by sme 
chceli silou-mocou mať nie-
čo nové. Podstatný dôvod je, 
že nové odrody sú  šľachte-
né na to, aby viac odoláva-
li chorobám, aby ich menej 
napádali škodcovia a aby 
dávali väčšiu a krajšiu úro-
du.
Nielen výber a nákup se-

mien a sadeníc ale aj pri-
meraná agrotechnika má 
podstatný vplyv na budúcu 
úrodu. Preto nezabúdame 
na výber a nákup hnojív po-
trebných na doplnenie živín 
v pôde a ich správne dávko-
vanie nielen v časovom ho-
rizonte, ale aj v použitom 
množstve.
Vypracovanie plánu výsad-

by  aj keď len načrtnutého 
na kúsku papiera nám po-
môže v orientácii vo výsadbe 
a výseve. Už v minulosti ľu-
dia pozorovali, že niektorým 
spoločenstvám rastlín sa 
viac darí, keď sú pestova-
né spolu. Naopak niektoré 

rastlinky akoby boli potlá-
čané v raste. Dokonca vyhy-
nuli. V pláne na budúci rok 
už teraz podľa predpoklada-
ného druhového zastúpenia 
môžeme kombinovať spolo-
čenstvá rastlín na výsev v 
jarnom období.
Nezabúdame aj na strie-

danie rastlín, tak aby sme 
podľa možnosti nepestova-
li na jednom mieste ten istý 
druh zeleniny. Dôvodov na 
to je viac. Každý druh rast-
liny „odoberá“ z pôdy živi-
ny v rôznych  množstvách. 
Tým  sa mení pomer jednot-
livých  prvkov - živín v pôde. 
Pri dlhodobom pestovaní sa 
natoľko zníži obsah potreb-
ných prvkov,  že sa to zač-
ne prejavovať na rastline 
zastavovaním rastu a  zní-
žením  úrody. Ďalší dôvod je 
aj väčšie zamorenie rôzny-
mi chorobami  a škodcami.  
Niektoré spoločenstvá vý-
sadby a výsevu sú už prak-
ticky odskúšané a bežne sa 
používajú pri pestovaní na 
záhradkách, alebo na poli.

(pokračovanie na strane 5)

(pokračovanie na strane 5)
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Niekoľko príkladov ich po-
užitia.
Lahôdkovej kukurici sa 

dobre darí v kombinácii so 
zemiakmi, fazuľou uhor-
kami alebo tekvicou. Mrk-
va v kombinácii s cibuľkou 
pôsobí odpudzujúco proti 
škodcovi, vrtivke mrkvovej, 
ktorej larvy dokážu zničiť 
a znehodnotiť celú úrodu.   
Šalátu sa darí v kombinácii 
s uhorkami, jahodami ale 
aj s mrkvou a reďkevkou.  
Kapusta pestovaná v blíz-
kosti rajčín je menej napá-
daná húsenicou mlynárika 
kapustného, lebo vôňa  raj-
čín prekrýva vôňu kapusty. 
Zeler v kombinácii s karfi-
olom odpudzuje  mlynárika 
kapustného. Týchto kom-
binácii je veľké množstvo a 
môžeme tu experimentovať, 
lebo výsledky sa prejavia už 
po prvej sezóne. Uvediem 
aj niektoré nevhodné kom-
binácie. Zemiaky by sa ne-
mali pestovať v kombinácii 
s hrachom, uhorkami, zele-
rom alebo rajčinami. Cibu-
ľa by sa nemala pestovať v 
kombinácii s fazuľou, hra-
chom, kapustou alebo s ka-
lerábom. Rajčiny by sa ne-
mali pestovať s hrachom, 
červenou repou, uhorkami, 

zemiakmi alebo kukuricou.
Dôležité pri príprave a plá-

novaní si výsadby alebo vý-
sevu je  rozdelenie rastlín 
podľa tzv. „tratí“. To zna-
mená, že si rastliny delíme 
na rastliny pestované v pr-
vej trati, ktoré znášajú, ale-
bo potrebujú priame hno-
jenie organickým hnojivom 
alebo kompostom. Do tejto 
skupiny patria napr. hlúbo-
viny.  Do druhej trate, kde 
hnojíme organickým hnoji-
vom len málo, alebo vôbec 
a je to vlastne plocha, kto-
rá bola hnojená v predchá-
dzajúcom roku (číže plocha 
prvej trate). Do tejto skupi-
ny patrí napr. koreňová ze-
lenina. Poslednú skupinu 
tvoria rastliny tretej trate. 
Tie vôbec nehnojíme orga-
nickým hnojivom. Použije-
me len umelé hnojivo a to 
vtedy, keď potrebujeme do-
plniť chýbajúce živiny - prv-
ky. Plochu na pestovanie v 
tretej trati povápnime na 
jeseň predchádzajúceho ro-
ku  haseným vápnom alebo 
ešte lepšie mletým vápen-
com.  
Aj keď je december po-

sledným mesiacom v roku 
a v tomto období bilancu-
jeme naše celoročné úsilie, 
prípravou plánu už začína-
me pracovať aj na roku pri-
chádzajúcom.

Okienko záhradkára
V chovoch s kontrolou 

úžitkovosti sú vypraco-
vané pripárovacie plány, 
pripárovanie je zámerné 
buď v rámci čistokrvnej 
plemenitby alebo kríženia 
v úžitkových chovoch.
Aj v drobnochovoch, kde 

samičky nie sú označené 
(tetované), mali by sme 
dbať na to, aby nedo-
chádzalo k páreniu medzi 
príbuznými jedincami.
Dlhé roky som uplat-

ňoval jednoduché medzi-
plemenné kríženie, na-
príklad zakúpil som 
samičky novozélandské-
ho plemena a kaliforn-
ského samca a v ta-
komto prípade nemohlo 
dôjsť k príbuzenskému 
pripáreniu až potiaľ, 
kým som nezaradil do 
chovu vlastne odchované 
samičky F1 generácie. V 
prípade zaradenia vlast-
ných samičiek do chovu 
vzniká príbuzenská ple-
menitba, pretože samček 
je už ich otec a tak by som 
uplatnil blízku príbuzen-
skú plemenitbu, a to zna-
mená na vlastné dcéry by 
som pripáril otca alebo 
samca z vlastného chovu 
by som pripáril s matkou 
atď.

Zámerné nepríbuzné 
pripárovanie je zárukou 
a prvým predpokladom 
úspešného chovu králik-
ov. Príbuzenská plemen-
itba vedie k takzvanej 
inbrednej depresii a 
zhoršovaniu úžitkovosti a 
odolnosti voči chorobám.
Pri odstave treba dá-

vať pozor, aby sme 
správne určili pohlavie. 
V každom prípade je 
dôležité sa presvedčiť, či 
sú správne mláďatá roz-
delené ešte do veku 80 
až 90 dní podľa pohla-
via preto, aby neprišlo k 
pripáreniu súrodencov 
alebo polosúrodencov 
(príbuzných). Tým sa za-
bráni narodeniu jedincov 
z príbuzenskej plemen-
itby. Ak by sme aj mali 
takýto prípad, vtedy je 
treba narodené jedince 
odchovať len na produk-
ciu mäsa. Jedince, ktoré 
sú produktami náhod-
nej príbuznej plemenit-
by v žiadnom prípade by 
sa nemali zaraďovať do 
ďalšieho chovu.
Ak nemáme vlastného 

nepríbuzného plemen-
ného samca je dôležité 
sa presvedčiť, či iný 
chovateľ, u ktorého mie-
nime samičky pripúšťať, 
spĺňa všetky predpo-
klady pre úspešné po-
kračovanie v chove.

Pred mesiacom sa kroky 
väčšiny z nás znovu ube-
rali na cintoríny, aby sme 
si symbolickým zapálením 
sviečok a kahancov pripome-
nuli pamiatku svojich naj-
bližších, ktorí už nie sú me-
dzi nami. Pri tejto príležitosti 
som sa pred rokom vo svo-
jom príspevku zaoberal sta-
vom prístupovej cesty k cin-
torínu a tiež ostatných ciest 
na cintoríne, ale aj v obci. 
Prešiel rok, je zhruba rok aj 
od komunálnych volieb, pre-
to je namieste položiť otáz-
ku. Čo sa zmenilo?
Tí občania, ktorí išli na 

cintorín 1. novembra – na 
Sviatok všetkých svätých 
boli milo prekvapení novým 
asfaltovým kobercom na 
prístupovej ceste. Hoci bol 
urobený na poslednú chvíľu, 
predsa umožní bezpečný 
pohyb chodcov aj automobi-
lov k cintorínu alebo domu 

smútku, ktorý býva často 
otvorený vo večerných hodi-
nách. Škoda len, že sa neu-
robili úpravy aj na cestách 
v cintoríne, ktoré sú čoraz 
v horšom stave pôsobe-
ním zrážok, pohybom áut a 
podobne. Vyrovnávanie jám 
a výmoľov by si nevyžadova-
lo finančné náklady, len tro-
chu práce.
Horšie je to však so sta-

vom niektorých komunikácií 
v obci. Pri tejto príležitosti 
mi nedá nespomenúť zby-
točnú tragickú smrť v kaná-
li na hlavnej ceste nášho 
spoluobčana Pavla Kon-
curiaka. Tento úsek cesty s 
hlbokým kanálom pripomí-
najúcim horské rokliny je 
naozaj nebezpečný. Čakalo 
by sa, že po tejto nešťastnej 
udalosti sa bude hľadať as-
poň provizórne riešenie bez-
pečnosti tohto úseku ces-
ty. (Zabudovanie zábradlia, 

zvodidiel a podobne.) Neu-
dialo sa však nič. Dodnes sú 
v hlbokom kanáli povaľujú-
ce sa obrubníky, na ktorých 
vyhasol jeho život, z odpí-
lených elektrických stĺpov 
niekoľko rokov trčia hrubé 
drôty, ktoré hrozia každo-
denne možnosťou úrazov 
chodcov, prípadne žiakov 
prichádzajúcich do školy. 
Nebezpečné úseky ciest a 
chodníkov v obci sú aj na 
iných miestach a ich rieše-
nie je v nedohľadne. Preto by 
som doporučoval predsta-
venstvu obce, aby venova-
li jedno zasadnutie obecné-
ho zastupiteľstva obchádzke 
obce, prípadne pohovorom 
s občanmi, pretože niektorí 
poslanci asi vôbec nepozna-
jú stav ciest v obci, o styku 
so svojimi voličmi ani neho-
voriac. Podľa toho by sa mal 
pripraviť plán práce a rieše-
nia priorít na nasledujúce 

obdobie.
Záverom mi dovoľte ešte 

jeden návrh na inú tému. 
V poslednom čase som sa 
zúčastnil niekoľkých pohre-
bov našich spoluobčanov. 
Niekedy sa jedná aj o star-
ších osamelých ľudí, ktorí 
majú menej príbuzných a 
známych a je trápne, keď sa 
stáva, že nemá kto vyniesť 
rakvu, prípadne uložiť ju do 
jamy. Preto by sa mohlo pou-
važovať nad zavedením urči-
tej služby pre občanov, ktorí 
si to želajú, na vynesenie 
rakvy a jej uloženie do hrobu 
za primeraný poplatok. Isto 
by to niektorí občania priví-
tali a predišlo by sa trápnym 
situáciám pri pohrebnom 
obrade. Podobné služby sú, 
napríklad v Kokave aj iných 
obciach a je s nimi spokoj-
nosť.

Mgr. Slavomír Hruška

Čo sa zmenilo?

(dokončenie zo strany 4) (dokončenie zo strany 4)
K r á l i k y

Jaroslav Jáchim st. Rudolf Kaštan
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K váženým klenovským 
rodinám, ktoré patrili k zemi-
anskej vrstve, možno zara-
diť rodinu Englerovcov. Z jej 
kruhu vyšli viacerí význam-
ní ľudia. V článku spome-
nieme dvoch reprezentantov 
rodu v 20. storočí – lekárov 
bratov Englerovcov, Pavla a 
Ľudovíta.
Pavel Engler
sa narodil v roku 1899 v 

Klenovci v rodine učiteľa 
Pavla Englera, ktorý pôsobil 
na klenovskej evanjelickej 
škole, ktorá bola založená už 
roku 1614. Jeho matkou bo-
la Karolína Buzághová, kto-
rej brat Koloman Buzágh bol 
profesorom a priekopníkom 
molekulárnej biológie na 
Univerzite v Budapešti. 
Predkovia Pavla, bratia 

Martin a Daniel Englair (En-
gler), dostali v roku 1665 od 
rakúskeho cisára a uhor-
ského kráľa Leopolda I. Za 
posolské služby v turec-
kej vojne šľachtický titul 
s erbom. Englerovský erb 
pochádza od B. Heima, vati-
kánskeho nuncia v Londý-
ne, ktorý namaľoval erby 
trom pápežom.

Z rodinných prameňov sa 
dozvedáme, že v rokoch 1731 
až 1732 prišiel asi tucet čle-
nov rodiny Englerovcov na 
spustošené Slovensko po 
tatársko-mongolských vpá-
doch. Bola to druhá vlna 
protestantských exulantov 
násilne vyhnaných katolíkmi 
zo Salzburského kraja. Pred-
kovia rodiny Englerovcov sa 
rýchlo zblížili s Klenovčanmi 
a splu s nimi začali hospo-
dáriť na rozľahlých vrchoch 
a horských lúkach a v lesoch 
pod klenovským Veprom. 
Rodina Englerovcov okrem 
úspechov v hospodárení na 

Lekári  brat ia  Englerovci
rozsiahlom rodinnom majet-
ku dala Slovensku počet-
nú skupinu intelektuálov a 
vlastencov.
Pavel Engler ľudovú školu 

vychodil v rodisku, matu-
roval v Rimavskej Sobote. 
Medicínu študoval počas 
prvej republiky v Brne, 
potom na Lekárskej fakulte 
v Bratislave, kde promoval v 
roku 1929. V roku 1938 uro-
bil v Prahe skúšku, potreb-
nú na vykonávanie verejnej 
zdravotníckej funkcie (fyzi-
kát). Manželka Anna Vil-
ma Konšteková bola dcérou 
veľkopodnikateľa zemana 

Rodina Englerovcov: vpredu učiteľ Pavel Engler s manžel-
kou, vnučkou a vnukom, zľava MUDr. Pavel Engler s manžel-
kou, MUDr. Ľudovít Engler so ženou a pplk. Samuel Engler
Mikuláša Konšteka de Dvo-
rec, ktorého brat bol generál 
c.-k. artilérie. Deti v rodine 
dostali vzdelanie, lásku ku 
knihám a umeniu a úctu k 
rodinnej a slovenskej tradí-
cii. V rodine Englerovcov sa 
hovorilo po slovensky, občas 
nemecky a maďarsky.
Lekársku prax začal vyko-

návať v Klenovci, neskoršie 
ju odovzdal svojmu bratovi 
MUDr. Ľudovítovi Englerovi 
a presťahoval sa do Hnúšte. 
Obaja bratia boli mimoriad-
ne obľúbení, lebo boli blíz-
ki obyčajnému pospolitému 
ľudu a svedomite si vykoná-
vali lekársku prax. V tridsi-
atych rokoch minulého sto-
ročia mal Pavel Engler veľmi 
dobre vybavené zdravotné 
stredisko v Hnúšti s vyni-
kajúcou modernou techni-
kou, okrem toho mal zaria-
denú aj zubnú ambulanciu. 
Zamestnával mladého zub-
ného technika, asistentku, 
šoféra k vlastnému autu a 
pomocnicu.

Ľudovít Engler
mladší brat Pavla, ktorý 

študoval medicínu na Lekár-
skej fakulte Karlovej univer-
zity v Prahe. Po štúdiách sa 
oženil s dcérou prešovské-
ho podnikateľa Spannera a 
usadil sa v Klenovci.
Ako štátny obvodný lekár 

mal na starosti prevenciu 
chorôb, školské prehliadky, 
očkovanie, súdnolekárske 
prehliadky, vyučovanie prvej 
pomoci v Červenom kríži a 
liečenie nemajetných.
Pre nemocensky poiste-

ných pracoval ako zmluvný 

lekár a pre nepoistených, 
ktorých bolo v Klenovci naj-
viac, bol súkromným leká-
rom. Bol známy ako dobrý 
internista a špecialista na 
liečenie pľúcnych chorôb, 
najmä tuberkulózy a infekč-
ných ochorení (predovšet-
kým týfusu). Úzko spolu-
pracoval s bratom Pavlom 
v Hnúšti, ktorý bol chirurg. 
Obidvaja bratia vytvorili 
vynikajúci lekársky tím.
Ľudovít Engler sa roku 

1940 odsťahoval do Prešo-
va, odkiaľ pochádzala jeho 
manželka. Tu pokračoval 
vo svojej lekárskej činnosti. 
Klenovčania sa s ním rozlú-
čili na divadelnom predsta-
vení hry Ivana Stodolu Keď 
jubilant plače. Hra čerpala 
námet z lekárskeho prostre-
dia a špeciálne na rozlúčku 
s obľúbeným doktorom ju 
uviedol na scénu klenovské-
ho divadla režisér Ján Mon-
coľ s kolektívom ochotní-
kov.

Erb Englerovcov

SNP a Englerovci
Počas SNP v roku 1944 

Pavel Engler ako lekár vše-
stranne podporil úsilie Slo-
vákov v boji proti oku-
pantom. Okrem lekárskej 
starostlivosti a finančnej 
podpory zásoboval partizá-
nov liekmi, poskytol im svo-
je auto i zubnú ambulanciu. 
Zároveň ako citlivý človek sa 
nezištne spolu s manželkou 
ujal po brutálnej likvidácii 
povstania a nemeckej oku-
pácii Gemera deportovaných 
civilov, ranených partizánov 
a pomáhal im a židovským 
rodinám, ktoré sa skrývali 
na klenovských vrchoch.
Viaceré svedecké výpove-

de svedčia o tom, že MU-
Dr. Pavel Engler pomohol 
ujsť viacerým z Nemcami 
eskortovaného oddielu slo-
venských zajatcov a tak im 
zachránil život.
V týchto pohnutých časoch 

poskytli Englerovci pomoc 
aj telesne a psychicky kraj-
ne vyčerpaným nemeckým 
deťom a ženám prepuste-
ným z internačného tábora. 
Ich otcov, manželov a nedo-
spelých synov a bratov parti-
záni zlikvidovali v masovom 
hrobe. Po potlačení povsta-
nia na intervenciu Pavla En-
glera u nemeckého veliteľa 
sa zabránilo vyhodeniu elek-
trárne, čo by bolo zastavilo 
prevádzku pacientmi úpl-
ne preplnenej hnúšťanskej 
nemocnice.
Po oslobodení ho neopráv-

nene obvinili z kolaborácie 
s Nemcami a preložili na 
podradné miesto lekára na 
južnom území prinavráte-
nom Maďarskom. Napriek 
neskoršej politickej i národ-
nej rehabilitácii opustil v 
roku 1947 spolu s rodinou 
rodný Gemer. Ustanovili ho 
do funkcie okresného lekára 
v Prešove. Súhlasil so soci-
álnymi a zdravotníckymi 
vymoženosťami, ktoré nové 
spoločenské zriadenie prini-
eslo ľudu. No nikdy sa nemo-
hol spolu s viacerými členmi 
rodiny Englerovcov zmieriť 
s totalizmom socialistické-
ho režimu, tak ako kedy-
si s fašistickým režimom a 
nezmyselnou vojnou.
Englerovci opustili Kleno-

vec. Ostali na nich len milé 
spomienky a hrob podplu-
kovníka slovenskej armá-
dy Sama Englera, ku ktoré-
mu prinášajú kvety dnes 
už najmladší príslušníci 
významného rodu, ktorý má 
trvalé miesto v histórii Kle-
novca a slovenského náro-
da.

Igor Tomo



Tabuľky futbalových 
súťaží po jesennej časti
Až po ukončení jesennej 

časti futbalových súťaží pri-
nášame ich tabuľky.  Vzhľa-
dom na vypadnutie družstva 
dospelých z V. ligy, ktorá je 
riadená Stredoslovenským 
futbalovým zväzom v Ban-
skej Bystrici, do I. triedy 
oblastného majstrovstva, 
ktoré riadi Oblastný futbalo-
vý zväz v Rimavskej Sobote, 
sa zhoršila dostupnosť ofici-
álnych informácií o priebe-
hu súťaže. Kým Stredoslo-
venský futbalový zväz svoju 
internetovú stránku www.
ssfz.sk pravidelne aktuali-
zuje, stránka Oblastného 
zväzu telesnej kultúry www.
oztk-obfzrs.sk, na ktorej 
sa nachádzajú informácie 
o rozlosovaní a výsledkoch 
jednotlivých súťaží, je aktu-
alizovaná iba sporadicky.
Pohľad do tabuliek jednot-

livých kategórií nášho futba-
lového fanúšika veľmi nepo-
teší, k hodnoteniu futbalovej 
jesene sa však ešte vráti-
me počas zimnej súťažnej 
prestávky.

(mk)
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Tabuľka I. trieda - dospelí
1. Gemer 11 9 1 1 46:8 28
2. Chanava 11 8 1 2 39:29 25
3. Bátka 11 7 1 3 25:19 22
4. Kráľ 11 6 0 5 25:21 18
5. Klenovec 11 5 2 4 27:21 17
6. Muráň 11 5 2 4 28:25 17
7. Stárňa 11 5 1 5 27:27 16
8. Rim. Seč 11 5 1 5 23:38 16
9. Ožďany 11 4 1 6 17:21 13

10. Revúčka 11 2 1 8 19:35 7
11. Husiná 11 2 1 8 13:35 7
12. V.Teriakovce 11 1 2 8 14:28 5

Tabuľka V. liga - dorast
1. Vinica 13 10 0 3 49:23 30
2. Kalinovo 13 8 4 1 30:10 28
3. D.Strehová 13 8 2 3 37:17 26
4. Divín 13 7 3 3 28:17 24
5. Tomášovce 13 7 2 4 23:14 23
6. Halič 13 7 1 5 36:27 22
7. Radzovce 13 6 1 6 24:26 19
8. Tisovec 13 5 2 6 30:25 17
9. Hajnáčka 13 4 3 6 29:34 15

10. Hnúšťa 13 4 2 7 27:38 14
11. Vidiná 13 4 0 9 22:23 12
12. Klenovec 13 3 2 8 30:46 11
13. Tempus R.S. 13 3 2 8 17:34 11
14. Cinobaňa 13 2 2 9 18:66 8

 Tabuľka žiaci sk. “B”
1. Revúčka 8 8 0 0 48:3 24
2. Jelšava 8 7 0 1 87:13 21
3. Kráľ 8 5 0 3 24:13 15
4. Klenovec 8 4 1 3 28:19 13
5. Muráň 8 4 1 3 41:42 13
6. Gemer 8 4 0 4 24:15 12
7. V.Teriakovce 8 2 0 6 13:38 6
8. Chanava 8 1 0 7 16:60 3
9. Stárňa 8 0 0 8 4:62 0

Hrachovo 3.11.2007 
Na regionálnom turnaji, 

ktorý klenovčania berú ako 
dobrý tréning s prispôsobe-
ním sa na vysokú telocvič-
ňu víťazili: u mladších žia-
kov Palúš Martin a Čajková 
Michaela vo dvojhrách; vo 
štvorhrách Palúš, Hruška 
a Čajková, Lásková; v mi-
xe Palúš, Čajková. U star-
ších žiakov nemal Klenovec 
zastúpenie.

Košice 3.11.2007 
Na turnaji mladších doras-

tencov   z Klenovca sa pred-
stavili ako zvyčajne iba 
dievčatá. Vo dvojhre sa naj-
vyššie dostala Antalová. O 
postup do prvej osmičky 
zdolala Bálintovú na dva 
sety, ale v druhom prehrá-
vala 15:20. Do štvorky sa 
dostala cez druhú nasa-
denú hráčku Betákovú (TN) 
tiež vo dvoch setoch. Dob-
re mala rozohratý aj zápas 
s Kubíkovou (PO). Vyhra-
la prvý set, ale potom vidi-
na víťazstva jej ubrala na 
presnosti a zápas prehrala. 
Výsledok je 3.-4. miesto. 
Surová prehrala s repre-

zentantkou Kráľovou (PO) a 
skončila 5.-8. Zlepšuje sa i 
Balciarová. Mala na lopat-
kách štvrtú nasadenú Betá-
kovú (TN), ale po vyhratom 
prvom sete nezvládla závery 
druhého a tretieho. Bálinto-
vá skončila na Antalovej po 
tuhom boji. Trnavská zatiaľ 
prehráva, ale jej hra vyka-
zuje zlepšenie aj napriek 
tomu, že absolvuje len 50% 
tréningov, ale nie z vlastnej 
viny.
V párových disciplínách 

teší dobrý výkon páru 
Haring, Antalová (BA-KL), 
ktorý skončil na 3.-4. mies-
te. Veľmi dobrú úroveň mala 
štvorhra Surová, Antalo-
vá proti reprezentantkám 
Kráľová, Kubíková (PO). 
Náš pár prehral po trojseto-
vom boji a skončil až na 5.-
8. mieste. Najvyššie skončil 
pár Lichancová, Pálešová 

(TN) na druhom mieste !!!

Prešov 17.11.2007 
Turnaj starších žiakov sa 

v kategórii dievčat niesol v 
znamení dominancie Kle-
novčaniek. Vo dvojhre zví-
ťazila Denisa Antalová. Vo 
finále zvíťazila nad oddie-
lovou kolegyňou Nikoletou 
Bálintovou vo dvoch setoch 
21:12 a 21:14. Bálintová sa 
do finále nečakane prebojo-
vala cez Nikolu Lichancovú 
( KL) 21:17 a 21:11. Takže 
tri dievčatá skončili v prvej 
štvorke. Michaela Čajko-
vá obsadila 9.-16. mies-
to; Trnavská Eliška a Iva-
na Lásková 17.-32. miesto. 
Štartovalo 43 dievčat.
Vo štvorhre zvíťazili fina-

listky z dvojhry Antalová 
s Bálintovou nad  párom 
Mayerová, Jargašová (TN) 
18;-10;11. Lichancová s 
partnerkou Botkovou (Šura-
ny) skončila 3.-4. mieste; 
mladšie žiačky Lásková, 
Čajková 5.-8. a Trnavská s 
Rybanskou (ZV) 9.-16.
Vo finále zmiešanej štvor-

hry z bratislavsko-klenov-
ských párov bol úspeš-
nejší pár Haring-Antalová 
pred Vícen-Lichancová. Na 
sety: –17; 20; 17. N. Bálin-
tová skončila 5.-8. ( part-
ner Balucha zo Širokého pri 
Prešove) 9.-16.miesto.
Od 1.1.2008 bude Antalo-
vá na čele rebríčka starších 
dievčat.

Prešov 24.11.2007 
Ani turnaj najmladších 

žiakov nenechal nikoho na 
pochybách, že v Klenovci je 
špička dievčenského bed-
mintonu. Vo dvojhre skon-
čila Renáta Surová prvá a 
tretie bola Monika Hruško-
vá. Ivan Hruška opäť preh-
ral s Ludíkom (TN) a skončil 
deviaty.
Štvorhra dievčat bo-

la korisťou páru Surová, 
Hrušková. Hruška s part-
nerom Liptákom (KE) skon-
čil deviaty. V mixe vo finá-

le zvíťazil pár Horák (Ilava), 
Hrušková nad párom Hruš-
ka, Surová.
Od 1.1.2008 bude Renáta 

Surová opäť na čele rebríč-
ka najmladších dievčat.

Bratislava 24.11.2007 
Na turnaji starších doras-

tencov sa predstavilo päť 
dievčat Klenovca (Surová 
st., Balciarová, Antalová, 
Lichancová a Bálintová). 
Turnaj v kategórii dievčat 
bol slabšie obsadený a navy-
še v úvodnej disciplíne sa 
zranila Rebová a zo súťaže 
odstúpila.
Vo dvojhre sa najvyš-

šie dostala Surová na 3.-
4. miesto. Na 5.-8. mieste 
skončila Balciarová. V ďal-
šom postupe ju opäť zasta-
vila Betáková (TN) na ktorú 
už Katka mala mečbal. 
Antalová skončila na Suro-
vej a Lichancová v prvom 
kole podľahla Machunko-
vej.
Vo štvorhre pár Surová, 

Šidlová (TN) prehral až vo 
finále. Tretí bol ešte pár Bal-
ciarová, Horváthová (TN). 
Pár Antalová, Bálintová pre-
hral v prvom kole s párom 
Lichancová, Pálešová (TN 
5.-8.).
To najlepšie na koniec. 

Majstri Slovenska z kat. ml. 
dorastencov Vachálek (BA), 
Surová v mixe zvíťazili. Tretí 
bol ešte pár Vícen st., Anta-
lová.

Hrachovo 15.11,2007
Na školské majstrovstvá 

Slovenska (Ilava 18.12.2007) 
sa prebojovali z Klenovca:
Nikola Bálintová, Denisa 
Antalová, Romana Suro-
vá, Martin Babic (GMH 
Hnúšťa); Nikola Lichanco-
vá (ZŠ Klenovec); z Hnúš-
te: Dominik Ladika, Martin 
Palúš (ZŠ NR) i žiaci či štu-
denti zo škôl Tisovca, Hra-
chova a R. Soboty.

I. Majorský

Bedminton v  novembri
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Obec Klenovec, OZ RODON Klenovec, MOMS
Banskobystrický samosprávny kraj a 

Gemersko-malohontské osvetové stredisko v Rimavskej 
Sobote 

Vás pozývajú na vianočný program
 pod názvom

Pokoj ľuďom dobrej vôle,
ktorý sa uskutoční dňa 9.12.2007,

t.j. v nedeľu o 16.00 hod.
v Kultúrnom dome v Klenovci

Sprievodnými akciami budú výstavy prác
žiakov škôl v Klenovci na tému Vianoce, 
výstava ručných prác našich občanov, 

výstava vianočného a tradičného pečiva,
uvedenie a predaj vianočného CD FS Vepor

Milé deti,

ako po iné roky, aj teraz
k nám príde

Mikuláš

vo štvrtok 6. decembra o 16.15 
na námestie v Klenovci

Členovia folklórneho súboru 
VEPOR

Vás srdečne pozývajú

na tradičnú

Silvestrovskú
estrádu

ktorá sa uskutoční v piatok 28. 
decembra o 19.00 hod.

v Kultúrnom dome


